
کلی مخاطب نســبت به شــخصیت حس 
درستی باشد. 

نوشتن داستان های قهرمانان معاصر 
می تواند تجربه ای چالش برانگیز و در 
عین حال الهام بخش باشد. فیلم های 
تاریخی باید بتوانند هم مخاطبان عام 
و هم متخصصان تاریخ را جذب کنند. 

شما چطور با این چالش روبه رو شدید؟
برای مخاطب عام جنبه های دراماتیک 
ماجرا اهمیــت دارد، به همین علت ســعی 
کردیم نقــاط بحرانی و واقعیت هــا را برای 
مخاطب جذاب روایت کنیم. برای مخاطب 
خاص که بخش تاریخی اهمیــت دارد، در 
روایت قصه تخیل نکردیم و بر اساس اسناد 
و مکتوبات داســتان را پیش بردیم. ما حتی 
شــنودهای ارتش در زمان جنگ را مطالعه 
کردیم. خیال ما راحت بود که حداقلِ اشکال 
از ســوی متخصصان خاص و تاریخ شناسان 
انقلاب گرفته خواهد شــد در همین راستا 
لازم است بگویم که ما در حین نگارش علاوه 
بر مطالعه کتاب هــا و مکتوبــات متعدد از 

کمکهای دوست خوبم جواد موگویی که بر 
تاریخ انقلاب و جنگ تسلط دارد هم استفاده 
کردیم. ولی در نهایت هر چقدر هم که کار، 
خوب انجام شود افرادی هستند که از فیلم 

ایراد بگیرند. 

و در همیــن زمان کوتــاه از اکران در 
جشنواره و اکران سراسری چقدر از این 
دست انتقادات در رسانه ها خوانده اید یا 

شنیده اید؟
به هــر حال ما تــلاش کردیــم که اگر 
انتقادی هم بوده، با مســتندات محکم راه را 
بر آن ببندیم. اما به هر حال از این ســو و آن 
سو می شنویم؛ مثلًا یکی از منتقدان تازه کار 
برنامه هفت که احتمالاً شناختش از شهید 
صیاد در حد بزرگراهیســت که به نام ایشان 
نامگذاری شده این ایراد را گرفتند که برای 
نگارش چنین فیلمنامهای باید زندگی شهید 
به طور کامل مطالعه شود و بعد در مورد برهه 
دراماتیک تصمیم گیری شــود. بر اســاس 
اظهارنظرهای اینچنینیست که عرض میکنم 
ما حتی اگــر رضایت خود شــهید را هم به 

صورت مکتوب برای فیلم های زندگینامه ای 
داشته باشیم، هســتند منتقدانی که برای 
پرکردن صفحاتشــان یا تایم برنامه شــان 

حرف هایی از این دست بزنند!

نویســنده باید قهرمانی خلق کند که 
در عین داشتن ویژگی های برجسته و 
الهام بخش، انسانی و قابل باور باشد. این 
کار علاوه بر مطالعه درباره شخصیت، 
نیازمند درک عمیق از روانشناســی، 
جامعه شناسی و فرهنگ معاصر اوست. 
شما چطور به این شخصیت باورپذیر 

رسیدید؟
ما برای شــناخت ابعاد مختلف شــهید 
صیاد فقط به مطالعه همان یک سال و نیمی 
که قصه روایت می شود بسنده نکردیم، بلکه 
زندگی شــهید صیاد را از دوران کودکی تا 
زمان شــهادت بررســی کردیم و این باعث 
شــد به ویژگی های مختلف از شهید صیاد 
پی ببریم و آنها را در فیلم مورد استفاده قرار 
دهیم. بدین ترتیب خودمان را فقط به برهه 
زمان فیلــم محدود نکردیــم و قبل و بعد از 
این دوران را نیز مطالعه کردیم؛ روایت های 
فرمانده هان سپاه از صیاد را نیز خواندیم و در 
نهایت به یک جمع بندی رسیدیم و کاراکتر 

شهید صیاد خلق شد.

یکی از نکات بســیار مهم که بویژه در 
دوران ابتدای جنــگ نمود و بروز پیدا 
کرده بود و بعدها هم برخی به آن دامن 
زدند، بحث چالش های میان ســپاه و 
ارتش بود. شــما برای اینکه نمایش 
این چالش ها حساســیت ایجاد نکند 
یا این حساسیت حداقلی باشد، از چه 

ترفندهایی بهره بردید؟
البته که از ابتدا میدانستیم این موضوع 
حساســیت برانگیز اســت، ولــی واقعیت 
این اســت که اختلافات جدی میان سپاه 
و ارتش بعــد از عملیــات بیت المقدس به 
وجود آمد، ضمن اینکه ما قصد نداشتیم یک 
فیلم خنثی تولید کنیم، بلکه می خواستیم 
اتفاقا حساســیت های آن برهــه تاریخی را 
روایت کنیم. بر همین مبنــا ما برای اکران 
هم دچار مشکلاتی شــدیم که تهیه کننده 
پای کار ایستاد و مســؤولان مربوطه را قانع 
کرد که بیان این اختلافات در کلان به نفع 
ماســت چون ما طوفان هایی را پشــت سر 
گذاشــته ایم تا به این وفاق کنونی ارتش و 

سپاه رسیده ایم. 
واقعیت این اســت که در ابتدای جنگ 
ســپاه را نیروهای مردمی از اقشار مختلف 
شکل دادند که با اصول نظامی آشنا نبودند. 
سپاه طی یک پروسه به این سپاهی که امروزه 
به آن افتخار می کنیم تبدیل شــده است و 
این موارد مســائل حساسیت زایی بود که ما 

آگاهانه به سمت آن رفتیم.

ما برای شناخت 
ابعاد مختلف شهید 
صیاد فقط به مطالعه 
همان یک سال 
و نیمی که قصه 
روایت می شود 
بسنده نکردیم، بلکه 
زندگی شهید صیاد 
را از دوران کودکی 
تا زمان شهادت 
بررسی کردیم و 
این باعث شد به 
ویژگی های مختلف از 
شهید صیاد پی ببریم 
و آنها را در فیلم مورد 
استفاده قرار دهیم
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